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EDITORIAL 

El medi ambient no és una cosa abstracta i allunyada del món real, més aviat tot 
el contrari. De fet el medi ambient és un concepte que interrelaciona la societat 
amb el món físic en el que es sustenta. Tenir cura d’aquest món és apostar per la 
vida mateixa; som peixos en una peixera. Aquesta sensibilitat, des d’una visió 
local, es materialitza en el Pla d’Acció de l’Agenda 21. 

 

Actuar localment pensant globalment; aquest és el principi que justifica les 
accions que, dia a dia, un municipi com el nostre o les persones individualment 
intentem tirar endavant. Parlem de la recollida selectiva de residus, de la forma de 
moure’ns o de l’ús que fem de recursos escassos. Vist des de l’enormitat del repte 
al que ens enfrontem poden semblar coses petites, però la suma d’aquestes 
petites coses fan el resultat final. 

La crítica situació de sequera que hem viscut és un exemple a tenir en compte. En 
aquest cas, gràcies al reconeixement del problema per part de la ciutadania s’ha 
reduït considerablement el consum d’aigua. Les administracions també han 
actuat. A Sant Sadurní hem utilitzat aigua no potable provinent de pous per al reg i 
la neteja viària. Finalment, les mateixes pluges que s’havien negat a caure durant 
molts mesos, han “negat” els pluviòmetres dels mesos de maig i juny per salvar-
nos d’un estiu amenaçat per talls d’aigua potable. No obstant, la crisi de l’aigua 
continua present degut a una creença irracional del nostre sistema econòmic: la 
creença en uns recursos naturals il·limitats i el conseqüent consum desmesurat 
del que realment és escàs i tan important per la nostra vida i el nostre planeta. 

Sant Sadurní està disposat a caminar per camins que trenquin amb aquestes 
visions. Estem parlant de l’ampliació de la recollida selectiva porta a porta pels 
envasos domèstics i el paper i cartró, actuació emmarcada en l’Agenda 21. 
L’experiència acumulada ens situa com a referents de la recollida selectiva de 
residus municipals. Ja han estat varis els municipis que ens han trucat a la porta 
per preguntar-nos com ho fem. El mèrit de tot plegat recau en la participació activa 
de la ciutadania en la separació en origen dels residus. A part dels beneficis 
directes de la reducció i el reciclatge dels residus en termes de decreixement del 
consum de recursos naturals, és remarcable la seva contribució a la lluita contra el 
canvi climàtic, ja que els residus que van a parar als abocadors generen prop del 
8% de les emissions de gasos d’efecte hivernacle. Si portem menys residus als 
abocadors estem reduint les nostres emissions. 

Un altre aspecte que ens ocupa i que té molt a veure amb el canvi climàtic és el 
nostre model de mobilitat. Sabem que la utilització del vehicle privat és una de les 
fonts més importants d’emissions de CO2, i que massa sovint abusem del cotxe. 
Sant Sadurní té el privilegi de ser una vila compacta, on la majoria dels 
desplaçaments es poden fer a peu. A més, fer-ho així representa un gaudi per a la 
salut i, encara que sembli mentida, un estalvi de temps i de maldecaps. En aquest 
sentit, diversos processos participatius com el Pacte per la Mobilitat o el Pla 
d’Igualtat, han reclamat la recuperació de l’espai públic per als i les vianants. El 
transport públic i altre modes de transport més respectuosos també s’han de 
prioritzar per recuperar molts anys en els que el cotxe ha estat el rei, i l’asfalt la 
catifa predominant de la ciutat. Com a culminació de tota aquesta reflexió, durant 
l’any 2009 s’elaborarà un Pla de Mobilitat Urbana que donarà respostes tangibles 
a totes aquestes demandes. 

Totes aquestes qüestions i algunes més són les que volem donar a conèixer i 
posar a debat en aquesta 13a edició del Món Verd.  

Departament de Medi Ambient 
Ajuntament de Sant Sadurní d’Anoia 
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SANT SADURNÍ SEPARA SELECTIVAMENT EL 
88,32% DELS SEUS RESIDUS MUNICIPALS 

R E S I D U S  M U N I C P I A L S  

Segons les dades publicades 
per l’Agència de Residus de 
Catalunya, durant l’any 2007 a 
Sant Sadurní és van recollir 
selectivament el 88,32% dels 
residus municipals. Aquesta 
dada, que inclou els residus 
recollits a la deixalleria 
municipal, és la segona més 
alta de Catalunya després de 
Matadepera, municipi del 
Vallès Occidental que recull 
totes les fraccions dels residus 
municipals amb el sistema 
porta a porta. 

De fet, els catorze municipis 
que encapçalen la llista 
utilitzen com a mínim el 
sistema porta a porta per a la 
recollida selectiva de la 
matèria orgànica. Si ens mirem 
els 50 primers llocs, 34 
corresponen a municipis porta 
a porta. Si es té en compte que 
a l’any 2007 hi havia 66 

municipis tenien el sistema de 
recollida porta a porta i que 
Catalunya té 946 municipis, 
els números parlen per sí sols. 

En comparar el 88,32% assolit 
per Sant Sadurní amb les 
mitjanes de Catalunya i l’Alt 
Penedès trobem que els 
resultats aconseguits són 
extremadament alts. La 
recollida selectiva mitjana de 
Catalunya va ser del 33,72%, 
mentre que la de l’Alt Penedès 
va ser una mica més alta 
(34,95%). 

Sense cap mena de dubte 
aquest és el resultat d’un bon 
disseny de la recollida 
selectiva dels nostres residus, 
però per sobre de tot, és la 
conseqüència de la sensibilitat 
i esforç de cadascuna de les 
llars i comerços de Sant 
Sadurní. 
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ELS RESIDUS I EL CANVI CLIMÀTIC 
Separar selectivament els residus va més enllà de les del 
reciclatge i la disminució del consum de recursos naturals. A 
més estem evitant que aquests residus vagin a un abocador o 
a una incineradora. Segons un estudi publicat pel Consell 
Assessor per al Desenvolupament Sostenible de la Generalitat 
de Catalunya, els abocadors representen més d’un 8% dels 
gasos d’efecte hivernacle que s’emeten a Catalunya. El gas 
que emeten els abocadors és metà produït en la fermentació 
anaeròbica de la matèria orgànica. 
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 LA CAMPANYA “MENYS RESIDUS ÉS MÉS VIDA” PER 
UN COMERÇ RESPECTUÓS AMB EL MEDI AMBIENT 

R E S I D U S  M U N I C I P A L S  

A les botigues partir del novembre  
A partir del 3 de novembre més de trenta comerços de la vila iniciaran una campanya per a reduir la 
producció de residus a les nostres llars. L’objectiu principal de la campanya, organitzada des de 
l’Ajuntament i la Mancomunitat Penedès-Garraf amb la col·laboració de la Unió de Botiguers i el 
suport de l’Agència de Residus de Catalunya, és el de reduir la distribució les bosses de plàstic d’un 
sol ús. Per això, les persones que no demanin bosses de plàstic en les seves compres rebran 
butlletes acumulables podran bescanviar per carmanyoles reutilitzables o cabassos de vímet. A part, 
en rebre l’obsequi es podrà participar en un sorteig de vint carretons d’anar a comprar. 

Per bescanviar les butlletes que s’acumulin en les compres s’haurà d’acudir a l’oficina d’atenció al 
públic de la Unió de Botiguers (carrer Sant Antoni, 9).

    
    
    
    
    
    
    
    
    
  

 

“No vull bossa, gràcies” 
Cada cop és més freqüent sentir un comentari 
com aquest al taulell de les botigues. I és que, 
certament, augmenta la sensibilització envers 
la quantitat descomunal de bosses de plàstic 
d’un sol ús que consumim (a Catalunya se’n 
distribueixen més de 14 milions cada 
setmana!). La ciutadania ja s’ha organitzat per 
en  campanyes com la de “Catalunya lliure de 
bosses” i les administracions estan estudiant 
posar una taxa a les bosses de plàstic.

 
 

 

SABIES QUE… 
  L’any 2002 Irlanda es va convertir en el primer país europeu en 
posar una taxa a les bosses de plàstic. Amb aquesta mesura 
han reduït la seva distribució en un 90%. 

  Països com Bangladesh, Rwanda, Sudàfrica, França, Canadà o 
Índia han prohibit o tenen previst prohibit les bosses de plàstic 
d’un sol ús. Ciutats com San Francisco han pres iniciatives 
similars i països com la Xina o Itàlia tenen una taxa obligatòria 
per les bosses. 

  Les bosses de plàstic tenen una vida útil de només uns 12 
minuts, però poder trigar entre 400 i 1000 anys en 
descompondre’s. A més, en la seva fabricació es consumeixen 
grans quantitats d’aigua i energia. 

  Al web www.residusiconsum.org pots obtenir més informació 
sobre aquesta qüestió i adherir-te al manifest contra les bosses 
de plàstic. A més, sigui quin sigui el teu àmbit, hi trobaràs 
consells sobre com reduir la teva producció de residus. 4 

http://www.residusiconsum.org/


 

 

ELS RESIDUS ORGÀNICS:  
MILLOR EN BOSSA COMPOSTABLE 

R E S I D U S  M U N I C I P A L S  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Gràcies a la col·laboració entre l’Ajuntament de Sant Sadurní, la Unió 
de Botiguers i la Mancomunitat Penedès-Garraf, des del setembre 
passat més d’una vintena de comerços estan distribuint més de 
45.000 bosses compostables amb nanses entre els seus clients. Es 
tracta d’una campanya amb doble objectiu de reduir la distribució de 
bosses de plàstic d’un sol ús i de donar a conèixer les bosses 
compostables com les úniques que garanteixen un procés òptim de 
reciclatge de la matèria orgànica.  

orgàniques. Estan fabricades a partir del midó de blat de moro, de 
manera que es degraden de forma biològica. En ser matèria 
orgànica, la seva degradació no intoxica l’adob que es produeix a les 
plantes de compostatge on es reciclen els residus orgànics que 
produïm. Aquesta particularitat fa d’aquestes bosses les ideals per a 
utilitzar al cubell de la matèria orgànica. 
 

EL PA, MILLOR SENSE PLÀSTIC 
La Regidoria de Medi Ambient de  l’Ajuntament de Sant Sadurní 
d’Anoia  s’ha  posat  en  contacte  amb  les  fleques  de  la  vila  amb 
l’objectiu que a partir de  l’any 2009 es deixin de  repartir bosses 
de  plàstic  en  aquests  establiments.  De  fet,  la  venda  de  pa  en 
envasos alternatius a la bossa de plàstic cada cop és més habitual, 
ja que el plàstic és un material impermeable que no deixa respirar 
al pa i acaba per fer‐ne disminuir la seva qualitat. 
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 EL CAVATAST 2008,  
MÉS ORGÀNIC QUE MAI 

R E S I D U S  M U N I C I P A L S  

Per segon any consecutiu, les degustacions 
gastronòmiques del Cavatast s’han servit en una 
vaixella 100% compostable. Aquesta iniciativa ha 
estat promoguda pel Departament de Medi 
Ambient de l’Ajuntament en col·laboració amb el 
Patronat de Turisme i ha comptat amb el suport 
de l’Agència de Residus de Catalunya. En l’edició 
d’enguany s’han repartit 28.000 unitats de 
vaixella distribuïdes en plats, bols i conjunts de 
coberts compostables. De la mateixa manera 
que les bosses compostables, els coberts estan 
fabricats a partir de midó de blat de moro, un 
material que es degrada biològicament i que no 
interfereix en el reciclatge de la matèria 
orgànica. Els plats estan fets a partir de fibra 
vegetal, també compostable. 
 

El repte: la separació de cada residu 
Per a la separació en origen d’aquesta vaixella es 
van distribuir catorze contenidors per a matèria 
orgànica, reforçats amb quatre illetes de 
recollida selectiva per a la resta de fraccions 
(paper, envasos, vidre i rebuig). 

Per als contenidors de matèria orgànica es van 
utilitzar bosses compostables de gran capacitat, 
mentre que per a la resta de fraccions es van 
utilitzar bosses plàstiques dels colors 
identificatius de cada fracció (blau, groc, verd i 
negre). Lluny de ser una mera qüestió estètica,  
la mesura d’identificar els colors de les bosses 
amb la fracció de residus que contenen estava 
relacionada amb la logística de la recollida 
selectiva, ja que els contenidors es buidaven  
indistintament al mateix camió que les 
transportava a una àrea temporal de triatge 
equipada amb caixes de gran capacitat per a 
cada fracció. D’aquesta manera, els operaris 
dels Serveis Comunitaris podien saber a quina 
caixa havien de dipositar els residus segons els 
color de la bossa. Un cop acabat el Cavatast, els 
residus es van enviar a les plantes de tractament 
i reciclatge corresponents.  

El Departament de Medi Ambient va fer un 
seguiment especial dels residus orgànics enviats 
a la planta de compostatge de Sant Pere de 
Ribes, gestionada oer la Macomunitat Penedès-
Garraf, amb l’objectiu de fer una caracterització 
per determinar la quantitat i la tipologia de 
residus no compostables que s’havien dipositat 
als contenidors destinats a la matèria orgànica. 
El resultat, encara que és millorable, espot 
considerar engrescador tenint en compte la 
complexitat de l’àmbit de generació d’aquests 
residus. En concret, es va determinar que prop 
d’un 15% en pes dels residus dipositats als 
contenidors de matèria orgànica eren impropis. 
Tenint en compte que la mateixa mesura 
aplicada a la matèria orgànica que es recull 
ordinàriament a la vila és d’un 8,5% en contingut 
d’impropis i que la mitjana catalana supera el 
20%, només cal felicitar als participants del 
Cavatast per la seva bona disposició.

Els residus orgànics que es van fer al Cavatast… 

   … es van examinar a la planta de compostatge. 
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EL PLA DE MOBILITAT:  
DECIDIM COM ENS VOLEM MOURE 

M O B I L I T A T  

 

L’Ajuntament de Sant Sadurní d’Anoia ha rebut el  suport de la Diputació de Barcelona per elaborar 
un Pla de Mobilitat Urbana. Aquest pla representarà dur a la pràctica els principis i objectius que es 
van plantejar en el Pacte per la Mobilitat i que altres processos participatius de la vila (com el que es 
va fer per determinar els usos del temps i de l’espai urbà per part de les dones) també han apuntat.  
En concret es tracta de donar prioritat i més protagonisme als vianants enfront de la utilització del 
vehicle privat. Al mateix temps, el Pla de Mobilitat analitzarà els sistemes de mobilitat del municipi 
de forma integrada, de manera que la convivència entre els diferents modes de transport sigui el 
màxim de respectuosa i pacífica. La gestió del transport de mercaderies serà un punt important a 
discutir, sobretot si es té en compte que cada any surten de Sant Sadurní més de 200 milions 
d’ampolles de cava. Un altre aspecte important del Pla és que tractarà la gestió de la mobilitat com 
una eina per combatre el canvi climàtic (és sabut que el 30% de les emissions de CO2 provenen dels 
vehicles motoritzats). Per tant, la millora del transport públic i la introducció de mesures per fer dels 
desplaçaments a peu o en bicicleta més segurs i agradables, seran aspectes claus per aconseguir 
resultats ambientals. 

Actualment, l’Ajuntament i la Diputació estan treballant per quantificar 
les tasques que s’hauran de desenvolupar per a la redacció del Pla de 
Mobilitat i poder signar el conveni de col·laboració, que preveu un 
cofinançament d’un 80% per part de la Diputació i d’un 20% per part de 
l’Ajuntament. Al llarg del 2009, es desenvoluparan les tasques de 
diagnosi i de redacció del Pla de Mobilitat, que inclourà la participació 
ciutadana i l’anàlisi ambiental com a eixos transversals.  

PRINCIPIS
• Seguretat 
• Compromís amb el medi ambient 
• Accessibilitat 
• Garantia de la qualitat de vida 
• Eficàcia 
• Garantia del dinamisme econòmic

9) Garantir una distribució de mercaderies àgil, 
ordenada i amb el mínim impacte sobre 
la mobilitat 7 

OBJECTIUS
1) Afavorir les condicions per a la mobilitat dels 

vianants 
2) Millorar la seguretat viària 
3) Fer més segurs els desplaçaments a peu i en 

bicicleta cap als centres educatius 
4) Promoure la utilització del transport públic 
5) Fomentar un ús racional del cotxe 
6) Comptabilitzar l’oferta d’aparcament amb la 

demanda de rotació, residents i amb el 
dinamisme econòmic de la vila 

7) Fomentar la intermodalitat entre els diferents 
mitjans de transport 

8) Augmentar la participació de la bicicleta en el 
conjunt de mitjans de transport d’ús habitual 

 

   

LLUM VERDA ALS VIANANTS: 

DEL PACTE PER LA MOBILITAT  

 

AL PLA DE MOBILITAT 
 

El Pacte per la Mobilitat de 
Sant  Sadurní,  fruit  d’un 
procés  de  participació 
ciutadana  i  aprovat  per 
unanimitat  pel  Ple  de 
l’Ajuntament,  serà  el 
document  inspirador  del 
Pla  de  Mobilitat  Urbana. 
En d’altres paraules, el Pla 
de  Mobilitat  ha  de  fer 
efectius  els  següents 
objectius  i  principis  del 
Pacte per la Mobilitat: 

 
 
     



 
LA GESTIÓ INTEGRAL DE L’ARBRAT  

A SANT SADURNURNÍ D’ANOIA 

P A R C S  I  J A R D I N S  

La presència d’arbres als carrers, places i 
parcs del poble és un bon indicador de la 
qualitat ambiental, i de la qualitat de vida. A 
Sant Sadurní d'Anoia en tenim més de 4.900 i 
toquem a cinc persones per cada dos arbres. 

Aquest conjunt d’arbres, molts d’ells als 
carrers, crea la necessitat de comptar amb 
una gestió específica i independent de la 
resta de treballs de la via pública, capaç de 
resoldre la problemàtica creada entre un 
ésser viu, amb unes necessitats i un 
funcionament propi, que ben poc te a veure 
amb la rigidesa de les zones urbanes. 

Així, des de fa uns mesos, a Sant Sadurní 
d'Anoia, comptem amb un servei específic de 
gestió integral de l’arbrat de tot el poble. 

 

Aquest servei compta amb un seguit de 
serveis continuats, que són: vigilància i 
control, desherbatges, neteja i escarificat, 
afiançat d'arbres i tutors i aportació de mulch 
(encoixinat orgànic) als escocells. 

I amb un conjunt de tasques d’altres serveis 
temporals i puntuals com el reg d'arbrat en 
escocell amb camió cisterna, les actuacions 
d'urgència que es van presentant, la tala 
d'arbres i la extracció de soques. 

També es compta amb tot allò necessari per a 
la poda dels arbres que ho requereixen, que 
no són tots, ni cada any, ni de la mateixa 
manera. Podem comptar amb actuacions de 
poda de formació de l'estructura, de refaldat, 
de manteniment i seguretat, d'aclarida, 
reducció de capçada, de reformació i 
restauració, a brocada, de retall. 

I també els treballs puntuals d’inspecció i 
diagnosi de l’estat de plagues i malures, així 
com els treballs de control de les plagues i 
malures detectades. 

Si bé normalment la poda d'arbrat es realitza 
quan l'activitat d'aquests es redueix al màxim, 
coincidint amb l'hivern, també veurem que 
podem arbres en verd a l'estiu i durant tot 
l’any. Cada moment de l’any i cada tipus 
d’arbre permet i requereix unes tècniques 
específiques. 

Així doncs, els objectius principals d’aquest 
servei d’arbrat que ara s’ha encetat són, i que 
va a càrrec de l’empresa Espais Verds del Vallès 
SA, que porta a terme serveis com aquest des 
de fa uns 20 anys són:  

 

 Aconseguir i mantenir una estructura i 
desenvolupament adequats dels 
arbres dins l’entorn on estan situats 

 Proporcionar una major bellesa als 
arbres i al seu entorn. 

 Mantenir els arbres de manera que no 
posin en perill persones o béns i que 
no interfereixin en la seguretat 
pública.  

 Sempre s’ha d’intentar de respectar al 
màxim la biologia de l’arbre, tenint en 
compte les seves característiques 
pròpies i les del lloc de plantació i 
adaptant-hi el tipus de manteniment 
practicat.  

 La resolució de problemes puntuals 
ocasionats per causes natural o 
accidentalment.

8 



 
ELS GRUPS POLÍTICS MUNICIPALS  
OPINEN SOBRE EL MEDI AMBIENT 

E S P A I  O B E R T  

 
ESQUERRA REPUBLICANA DE CATALUNYA 

 

 
Herbes per tot arreu. Nova política 
mediambiental? 
  
Les benvingudes pluges del mes de maig i 
ben entrat el juny, van salvar el país i també 
la vila d’una llarga sequera. Els nostres 
pous, sense arribar al límit de la seva 
capacitat han arribat aquest any a mínims 
històrics i s’ha obert el debat per iniciar 
inversions per tal de regenerar l’aigua dels 
aqüífers de Can Catassús. Malauradament 
les subvencions demandades han estat 
denegades però és necessari trobar noves 
fórmules. Així hi hem incidit en el Ple 
Municipal. 
 
A banda d’això, ha servit per evidenciar que 
a les voreres de tot el poble hi han crescut 
magnífics exemplars herbacis. L’estat dels 
parcs, jardins, escocells, accessos i voreres 
ha arribat enguany a un estat indigne. No 
només degut a la necessària pluja, per què 
tot i la llarga sequera, el seu estat ja estava 
deixat i malmès. La situació encara no ha 
millorat prou, malgrat diverses campanyes 
d'urgència per fer-se'n càrrec.  
 
És un clar indicador que les mesures 
organitzatives preses per AMI i CIU el darrer 
any, i que van avalar el pacte de legislatura, 
refundat ara amb el suport del PP, (i sense 
cap incidència en la regidoria de Medi 
Ambient), han servit per ben poc i han 
empitjorat la ja sistemàtica crisi dels serveis 
al carrer. La mesura de fitxar un tècnic en 
arbrat en comptes de controlar, gestionar i 
millorar els serveis existents, és 
simptomàtic i decebedor, i algú hauria de 
responsabilitzar-se’n. 
 
Albert Prat i Pascual 
Portaveu del grup municipal  
d’Esquerra Republicana de Catalunya (ERC) 

 
PARTIT POPULAR 
 
Problema de l’aigua i l’acció del 
ciutadà responsable. 
 
El passat mes 29 d’ Abril de  2008, el Grup 
del Partit Popular va presentar una moció a 
l’Ajuntament de Sant Sadurní d’Anoia sobre 
el tema de l’aigua i els problemes de 
sequera que hem patit aquests mesos i que 
només les pluges de les últimes setmanes 
en han salvat d’una situació més greu mai 
viscuda a Catalunya. 

El problema que hem patit, el podem tornar 
a patir doncs les coses no s’estan fen bé. En 
lloc de treballar per donar solucions de 
present i futur; s’ha aturat el transvasament 
de l’Ebre cap a les terres de la província de 
Barcelona. I ara no sabem quines 
actuacions es volem portar a terme per 
donar solucions a situacions com les que 
ens podem tornar a veure en els pròxims 
anys. És clar que el s governants del tripartit 
català no tenen un discurs de l’aigua ni 
coherent ni concret. 

Hem de ser conscients que l’aigua és un bé 
essencial per a la vida, pel medi ambient i 
per les persones, i que actualment és un bé 
escàs. Per això el respecte al medi ambient, 
com tantes altres coses, comença per un 
mateix i continua amb els hàbits establerts 
o adquirits a casa, i surt al carrer com a fet 
natural que s’ha d’anar adquirint. Però 
també és responsabilitat de les 
Administracions Públiques el construir les 
infraestructures adients per donar solucions 
als problemes dels ciutadans i més quan 
estem parlant d’una bé tant bàsic com és 
l’aigua; i d’altre, ajuda i facilitar les accions 
responsables del ciutadà.  

En aquesta línea, el Partit Popular va 
presentar la Moció esmentada que constava 
dels següents punts per donar recolzament 
a l’acció responsable i cívica del ciutadà 
envers el problema de la sequera:
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ELS GRUPS POLÍTICS MUNICIPALS  
OPINEN SOBRE EL MEDI AMBIENT 

E S P A I  O B E R T  

 

Primer.- L’adquisició mitjançat subvenció o 
compra de dispensadors d’aigua per a 
l’aixeta i reductors volumètrics per a 
cisternes de WC, per ser entregats a tots i 
cada un dels domicilis familiars de la vila 
així com comerços. 

Segon.- Preveure una partida en el 
pressupost del any 2008 de 18.000€ per 
l’adquisició d’ aquests instruments.   

Tercer.- La instal·lació en totes les 
infraestructures municipals (oficines, 
equipaments municipals, poliesportius, 
col·legis, Casa d’ Avis, casal d’ avis, etc), d’ 
aquests dos mecanismes estalviadors 
d’aigua. 

Quart.- El subministrament de forma 
gratuïta a tots els domicilis familiars i 
comerços, mitjançant una campanya per a 
fomentar l’estalvi d’aigua, per part de 
l’Ajuntament entre els ciutadans i 
ciutadanes de la vila, de dispensadors 
d’aigua per a l’aixeta i reductors volumètrics 
per a cisternes de WC. Sol·licitem que es 
realitzi per personal del departament de 
medi ambient que informi i ajudi a col·locar 
els instruments en cada un dels habitatges.  

Cinquè.- Fer un seguiment de l’estalvi 
generat entre tota la població i una difusió 
del resultat d’aquesta campanya al mig any 
del seu inici i a l’any del seu inici, amb 
col·laboració amb l’Agència Catalana de 
l’Aigua i les entitats ambientals de la vila.  

Sisè.- Fer la campanya de seguiment i de 
conscienciació per a l’estalvi en aquelles 
indústries i comerços en què l’aigua tingui 
un paper important en el procés productiu o 
en la seva activitat.  

 
Dolors Montserrat Montserrat 
Portaveu grup municipal Popular (PP) 
 

PARTIT SOCIALISTA DE CATALUNYA 
 
L’experiència del “porta a porta” 

 
Ja fa uns anys, l’Ajuntament de Sant 
Sadurní, de la mà del senyor Isidor Rando, 
va adoptar la valent aposta de començar a 
reciclar. Tots els grups municipals hi vam 
estar d’acord. També va prendre la decisió 
de fer-ho mitjançant el sistema del “porta a 
porta”. I aquí no tots hi vam estar d’acord.  

Desprès d’uns anys d’experiència i a les 
portes (mai millor dit) de la instauració del 
“porta a porta” integral, és a dir, recollida a 
casa, en dies i horaris prefixats, de cartró, 
vidre, plàstic, orgànic i rebuig, podem ja fer 
una anàlisi del sistema de recollida amb 
l’aval de l’experiència.  

Amb dades objectives, podem dir que 
l’actual sistema de recollida ha portat una 
sèrie de beneficis :  

1) La implantació d’un sistema de 
recollida selectiva de la brossa.  

2) Una disminució de la quantitat 
anual de brossa que l’Ajuntament 
envia a l’abocador, fixada ens unes 
700 tones anuals. 

Però també una sèrie d’inconvenients, 
també objectius:  

1) Tenir uns carrers més bruts que 
mai, amb bosses de brossa 
presents contínuament al costat 
dels contenidors que ha obligat a 
tenir treballadors municipals 
dedicats exclusivament a la 
recollida de la brossa (amb el seu 
cost associat). 

2) Generar olors i un impacte visual 
molt negatiu. 

3) Tenir unes àrees d’emergència del 
tot “impresentables” que 
s’assemblen més a abocadors 
incontrolats que a àrees 
d’emergència.
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4) Inconvenients pels ciutadans a 
l’hora de llençar la brossa, lligats a 
la manca de flexibilitat horària. 

5) Un encariment del preu de 
recollida de la brossa comparat 
amb altres sistemes existents i 
àmpliament estesos.  

Des del PSC no podem passar per alt el 
rebuig que el “porta a porta” integral ha 
produït en una gran part de la població, que 
ens ha fet arribar les seves preocupacions. 
El sistema “porta a porta” integral no pot 
portar més que una agudització d’aquests 
inconvenients anteriorment citats. 

Des del PSC sempre hem apostat pel 
sistema de recollida de contenidors 
soterrats, que és el sistema més implantat 
a Catalunya. Assumint la bona disposició i 
consciència del habitants de la nostra vila, 
aquest sistema no hauria de conduir a 
canvis de comportament substancials en la 
selecció de la brossa dels ciutadans. Aquest 
sistema té, en canvi, molts beneficis 
respecte a l’actual:  

1) Permet una flexibilitat horària a 
l’hora de tirar la brossa totalment 
necessària en una societat 
moderna com la que vivim.  

2) És més costós en la seva 
implantació però molt més barat 
en la seva recollida. 

3) No necessita d’àrees 
d’emergència. 

4) Evita en una major mesura els 
olors i té un impacte visual de la 
brossa mínim. 

Des del Govern municipal, es treu pit dient 
que els beneficis han estat gràcies a la 
bona consciència dels vilatans. Hi estem 
d’acord. Però assumint aquesta 
« consciència », des del PSC creiem que el 
sistema actual no és l’únic que garanteix 
aquesta recollida selectiva. I en canvi porta 
molts inconvenients. Des de la regidoria de 
Medi Ambient, s’insisteix en que gràcies a 
aquest sistema s’han reduït a mínims la 

quantitat de brossa que s’envia anualment a 
l’abocador. Des del PSC creiem que aquest 
fet és degut, sobretot, a les dificultats per 
tirar la brossa i que ha conduit a molts 
vilatans a marxar de cap de setmana amb la 
brossa, o a tirar-la allà on no toca (als 
contenidors de cartró o plàstic), o a tirar-la 
en altres municipis.  

Només ens faltaria que la Regidoria de Medi 
Ambient ens digués que a Sant Sadurní es 
consumeixen menys olis i aerosols que en 
qualsevol altre municipi perquè se’n 
recullen menys que enlloc. Nosaltres 
pensaríem que més aviat, el sistema de 
recollida d’aquests objectes, amb un cotxe 
amb altaveus que passa pels carrers en 
horari laborable i que les recull en 
determinats horaris depenent del barri, en 
determinats dies i setmanes depenent de 
variables impossibles de recordar, no és un 
bon sistema. Aquest mateix raonament es 
pot també aplicar, en lloc de als aerosols, a 
la brossa de rebuig enviada als abocadors. 

Malauradament, a Sant Sadurní, aprofitant 
la nova urbanització de nombroses zones 
(Gat Cendrer, la Triola, el Pla del Mestres, 
les Solanes, el Pla de la Creu, etc.) hem 
perdut una oportunitat única i irrepetible, 
que hauria permès a aquesta vila dotar a 
una gran part del poble d’unes instal·lacions 
de contenidors soterrats a un cost igual a 
zero.  

Gràcies a la fatal elecció del senyor Rando, 
aquesta possibilitat s’haurà escapat i 
podríem veure’ns abocats a patir els 
inconvenients de l’actual sistema de 
recollida, encara augmentats pel porta a 
porta integral. Sens dubte l’herència de 
l’actual Regidor de Medi Ambient serà 
notable. 

 

Ramón Secanell 
Regidor del grup municipal del 
Partit dels Socialistes de Catalunya (PSC) 
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C O N T R A P O R T A D A  

BREU NOTICIARI DE MEDI AMBIENT 

 

 

PROJECTE 50%50%  La Diputació de 
Barcelona ha seleccionat l’experiència pilot 
d’estalvi energètic 50%50% desenvolupada a 
l’Escola Intermunicipal per exportar-la a 50 
escoles d’arreu d’Europa. Actualment, s’està a 
l’espera de que el projecte rebi una subvenció 
europea perquè es faci realitat. 

LLAC DE CAN CODORNIU  Gràcies a la 
col·laboració de l’Agrupament Escolta, ADEMA, 
ADF Sant Sadurní i Regidoria de Medi Ambient 
s’ha restaurat la font del Llac de Can Codorniu. A 
més, l’estudi sobre la biodiversitat del llac 
desenvolupat per GEDEN ha permès comprovar la 
presència de tortugues autòctones en 
coexistència amb tortugues de Florida, una 
espècie introduïda que, juntament amb el cranc 
americà, causa greus problemes a la fauna 
autòctona. 

ENLLUMENAT EFICIENT  Els Serveis 
Comunitaris estan substituint les bombetes de 
vapor de mercuri de l’enllumenat públic per 
bombetes de vapor de sodi. Amb el canvi 
d’aquestes bombetes, molt més eficients 
energèticament, es pretén reduir el consum 
d’energia en més de 30 tones equivalents de 
petroli. La particularitat d’aquestes bombetes és 
que emeten llum groga sense que això 
repercuteixi en la seva capacitat d’enllumenar. 

 

ÀREES D’EMERGÈNCIA  La Regidoria de 
Medi Ambient ha traslladat l’àrea d’emergència 
d’aportació de residus del polígon industrial Can 
Ferrer 2 cap a uns terrenys situats al costat de 
la Deixalleria Municipal. Aquesta actuació 
respon al mal ús que s’ha fet d’aquesta àrea i a 
la constatació de que molts residus (mobles, 
matalassos, runes) que s’hi abocaven pertocava 
portar-los a la deixalleria. 

BENVINGUDA PLUJA  Les pluges 
acumulades durant els mesos de maig i juny, i 
les últimes precipitacions de tardor, han permès 
superar de llarg els registres acumulats durant 
l’any 2007. Aquestes pluges, tot i ajudar 
considerablement a superar l’estat de sequera, 
no signifiquen que mai més tornem a patir una 
situació semblant o pitjor. Per tant, cal mantenir 
els bons hàbits d’estalvi que també han permès 
superar la situació. 

AGENDES ESCOLARS  Un any més, la 
Regidoria de Medi Ambient ha distribuït 
l’Agenda Escolar Europea del Medi Ambient 
entre els més de 1300 alumnes d’ESO dels 
centres educatius de Sant Sadurní. Es tracta 
d’una iniciativa de la Diputació de Barcelona 
que també es desenvolupa a regions tant 
dispars com Tallinn (Eslovènia), Chieti (Itàlia), 
Osca i Menorca. 

 

 

 
 

ADRECES, TELÈFONS I ALTRES DADES D’INTERÈS 

Departament de Medi Ambient 
Ajuntament de Sant Sadurní d’Anoia 

Horari: de dilluns a divendres de 8h a 15h 
Telèfon: 93 818 37 22 /  
Correu: mediambient@santsadurni.cat 
Adreça: C/ Camí dels Paperers, s/n 

Deixalleria municipal 
Horari:  Matins de dilluns a dissabte de 10h a 14h 

 Tardes de dilluns a dissabte de 15.30h a 18h (hivern);  
  o de 16.30h a 19h (estiu)         (Telèfon: 93 818 31 89) 

Telèfon gratuït d’informació  
sobre la recollida selectiva de residus 900 460 251 

Què he de fer si he perdut o 
trencat el cubell de la brossa 
orgànica o no en tinc? 

Pots passar per l’Oficina d’Atenció Ciutadana de 
l’Ajuntament o pel Departament de Medi Ambient i 
te’n facilitarem un de nou. Per qualsevol dubte 
truca al telèfon gratuït 900 460 251 
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	 Aconseguir i mantenir una estructura i desenvolupament adequats dels arbres dins l’entorn on estan situats
	 Proporcionar una major bellesa als arbres i al seu entorn.
	 Mantenir els arbres de manera que no posin en perill persones o béns i que no interfereixin en la seguretat pública. 
	 Sempre s’ha d’intentar de respectar al màxim la biologia de l’arbre, tenint en compte les seves característiques pròpies i les del lloc de plantació i adaptant-hi el tipus de manteniment practicat. 
	 La resolució de problemes puntuals ocasionats per causes natural o accidentalment.

